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The role of arts in supporting the Omani national economy 

Research Summary: 

Arts is closely related to the trades and professions that the labor market requires during the 

period Current, that relationship is not born today  its roots spanned throughout history, where 

he took advantage. The human being, from the beginning of his age, the natural materials to 

meet his different needs, so he took advantage of animal skins, The branches of trees, 

weaving, ceramic and other works, and turned these materials into beautiful value through the 

beauty of its motifs and colors. 

This research aims to identify the technical skills appropriate and necessary for the labor 

market, And highlighting the role of arts subject and its importance in the labor market in 

order to be one of the tributaries of the national economy in Sultanate of Oman. Therefore, the 

descriptive analytical approach was used to review the most important studies and literature 

associated with the technical skills which is necessary for the labor market and ways to make 

them available to students and link them to a market working in the Sultanate of Oman. 

The research concluded several recommendations, the most important of which are: 

developing curricula for arts to win students Labor market skills (production, marketing, etc.) 

besides having technical skills, And also creating an appropriate educational environment that 

helps students use their technical skills to produce Artistic works of functional and beauty 

value related to life in general and the labor market in particular. 

Key words: plastic arts, national economy, labor market. 
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 الوطنيوالاقتصاد لفنون التشكيلية اأولا: 

 1  .اقادرة على ايجاد فرص عمل لخريجيهبمجالاتها المختلفة الفنون التشكيلية   39  2

 2 . الفنانون التشكيليون يستطيعون توظيف مهاراتهم الفنية التشكيلية بسوق العمل   37  4

 3 الفنون التشكيلية مهمة لكسب المهارات المناسبة لبعض المهن في سوق العمل.  38  3

 4 مادة الفنون التشكيلية تسهم في التقليل من عدد الباحثين عن عمل.  27  14
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يدركون مدى أهمية مادة الفنون التشكيلية في  والتعليم المؤسسات الحكومية ممثلة بوزارة التربية  21  20

 دعم الاقتصاد الوطني لذلك يقدمون الدعم المادي والمعنوي لها.

10 

 والاقتصاد الوطنيالفنون التشكيلية  تدريسثانيا:  

الممارسات التدريسية الحالية لمادة الفنون التشكيلية تقدم أفكار حول توظيف المهارات الفنية   26  15

 بسوق العمل. 

11 

 12 يوجد وعي عام لدى مشرفي ومعلمي الفنون التشكيلية بأهمية المادة في دعم الاقتصاد الوطني.  34  7

مخرجات تعليمية قادرة على فتح مشاريع فنية تصميم منهج الفنون التشكيلية بشكل عام يقدم   22  19

 بسوق العمل.

13 

محتوى منهج الفنون التشكيلية )الوحدات والدروس( قادر على إكساب الطلاب الخبرات لعمل   22  19

 مشروع تجاري في المستقبل.

14 

 15 بعض الأهداف العامة لمادة الفنون التشكيلية لها علاقة بالاقتصاد الوطني.  31  10

 16 أهداف الوحدات والدروس بمادة الفنون التشكيلية تترجم متطلبات سوق العمل.  19  22

وقت التعلم في مادة الفنون التشكيلية يساعد الطلاب على إكتساب المهارات الفنية اللازمة   15  26

 لسوق العمل.

17 

الطلاب بأفكار مختلفة وأساليب استراتيجيات التدريس المختلفة بمنهج الفنون التشكيلية  تزود   30 11
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 الفنون التشكيلية.
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 أسماء الأفاضل محكمين أدوات البحث الدرجة العلمية/ الوظيفة

 
 م

استاذ مشارك، رئيس قسم التربية الفنية، كلية  √ √

 التربية، جامعة السلطان قابوس
د/ فخريةةةةةة بنةةةةةت خلفةةةةةان بةةةةةن ناصةةةةةر  

 اليحيائية  
1 

 الفنية،أستاذ المناهج وطرق تدريس التربية  √ √

 كلية التربية الفنية جامعة حلوان
 2 ا.د/ ياسر محمود فوزي

الكلية أستاذ مساعد الأشغال الفنية والحرفية،  √ √

 العلمية للتصميم، سلطنة عمان
 3 ا.م.د/ محمد طارق عبد الفتاح  

مشرف عام المهارات الموسيقية، وزارة  √ √

 التربية والتعليم، سلطنة عمان
 4 د/ شريف محمد 

√ √  
 5 

√ √    6 

مشرف عام رياضة مدرسية، وزارة التربية  √ √

 والتعليم سلطنة عمان
 7  بدر بن محمد بن حامد الأخزمي 

مشرف أول فنون تشكيلية، وزارة التربية  √ √

 سلطنة عمان والتعليم،
 8  مجيد بن غريب بن عيد الجابري  

مشرف أول فنون تشكيلية، وزارة التربية  √ √

 سلطنة عمان والتعليم،
 9  محمد بن علي بن سالم البلوشي  

مشرف أول فنون تشكيلية، وزارة التربية  √ √

 سلطنة عمان والتعليم،
 10 خالد بن يعقوب بن خلفان السبهاني  

 والتعليم،مشرفة فنون تشكيلية، وزارة التربية  √ √

 سلطنة عمان
 11 عواطف بنت سعيد بن خميس الغافري  

 


